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Acta 6/2023-2024 

Nucli Paulo Freire (13 de març de 2024) 

Assistents: Juan González, Mon Marquès, Maxi Rica, Ivan Salavedra, i Xavier Besalú 

Lloc: Espai Paulo Freire de la Facultat d’Educació i Psicologia 

 

Malgrat que sabíem que a la reunió d’avui hi faltarien molts dels habituals, vam decidir 

de fer-la igualment. Aquests són els temes que hem tractat i els acords als que hem 

arribat: 

El secretari general de l’Institut Paulo Freire, Pep Aparicio, el 9 de gener d’enguany va 

fer arribar una carta a l’alcalde de Girona, Lluc Salellas, on li presentava la proposta de 

dur a terme a Girona la Càtedra Paulo Freire el novembre de 2024. En no haver 

rebut resposta a dia d’avui, ens demana si podem fer algun tipus de gestió per tal de 

veure si l’Ajuntament de Girona està disposat a participar en l’organització de la 

Càtedra, juntament amb el Nucli, la Facultat d’Educació i Pedagogia i l’Institut.  Vistes 

les 3 càtedres de 2020, 2021 i 2022, observem que es tracta d’unes jornades de 3-4 

dies, en sessions de matí, amb 2-3 ponents, adreçades a un públic ampli i que acaben 

amb l’edició d’un llibre col·lectiu. Creiem que els millors interlocutors del Nucli amb 

l’ajuntament són en Miquel i en Joan Co i tant en Mon com en Maxi també estarien 

disposats a participar en aquestes gestions. De tota manera, el tema queda pendent de 

concretar-se. 

El tercer Cercle de Lectura a l’Escola d’Adults de Girona s’ha programat per al 

dijous 21 de març a les 19 hores. El dinamitzarà l’Ivan i el tema escollit és el dret a 

l’habitatge. El següent està programat per al mes de maig i s’ha ofert per dinamitzar-lo 

l’Arnau, sempre que es faci a la tarda (tot i no ser present a la reunió d’avui, hem 

contactat amb ell per telèfon, li hem fet la proposta i l’ha acceptada, pendent de 

concretar dia, hora i tema, i d’acabar-ne de parlar amb en Miquel). 

Aquest mes de març s’ha de publicar l’article d’en Josep Miquel al Diari de 

l’Educació. Per al mes d’abril hi havia previst que l’article el faria en Miquel, però ens 

ha demanat de canviar de data i fer-lo el mes de juny, que així podria fer un balanç del 

“Procés de debat de l’Educació al llarg de la Vida”, que promou el Departament 

d’Educació. Un cop més, l’Arnau s’ha ofert a avançar la redacció del seu article (previst 

per al mes de juny) i el tema queda resolt. La programació, doncs, queda així: l’Arnau el 

mes d’abril, en Pere el mes de maig i en Miquel el mes de juny. Queda pendent 

d’assignar l’article del juliol. Per altra banda, hem demanat l’Ivan si pot contactar amb 

la Mar Sibila, del Servei d’Atenció Integral a la Diversitat Afectivosexual i de Gènere, 

per demanar-li si ens farà arribar el seu article, tal i com vam quedar i, si pot ser, quan. 

mailto:nuclipaulofreire@udg.edu
http://www.udg.edu/nuclipaulofreire


 

Universitat de Girona 
Facultat d’Educació i Psicologia 
Plaça de Sant Domènc, 9, 17004 GIRONA 
Tel. 972 418027 
nuclipaulofreire@udg.edu 
www.udg.edu/nuclipaulofreire 

 

En Joan Co ens ha fet saber que ja s’ha concretat la reunió amb l’alcalde de Salt, 

Jordi Viñas, per tractar de posar el nom de Sebas Parra a l’Escola d’Adults, un cop 

rebuda la negativa del Consell Escolar de l’escola. Està prevista per al dimarts 19 de 

març. De moment han confirmat la seva assistència en Joan Co, en Miquel i en Delfí 

Nierga (de la Guerrilla Comunicacional). En Xavier no hi pot ser i sembla que en Mon 

tampoc; l’Ivan s’ha ofert per ser-hi (pendent de parlar-ne amb en Joan Co)... En Joan 

Proposa de quedar a les 12 davant de l’Ajuntament de Salt per acabar de preparar la 

reunió. 

El mateix Joan Co ens ha fet saber que ja han fet una profunda neteja de l’Espai 

Paulo Freire i ens proposava de buidar l’armari de llibres... Ens ha semblat que, de 

moment, és millor de guardar—hi els llibres que tenim, que sempre són útils per regalar 

als amics i amigues que s’acosten a l’Espai o als nostres convidats. Igualment, queda 

pendent de fer la tria dels documents que ens ha fet arribar l’Alfons Formariz. En Joan 

Co mateix ja proposarà el dia per fer-la... 

Per a la reunió d’avui l’Ivan havia convidat Karim Sabni perquè ens parlés d’Idària, 

una cooperativa d’inserció laboral. A la vista de les baixes previstes, hem acordat que el 

convidaria a venir a la reunió del mes vinent. 

En Pere ja fa dies que ens va fer arribar la proposta d’avaluar un llibre que explicava 

l’estada i la feina de Paulo Freire a Xile. La proposta resultava prou interessant, però 

per motius diversos l’hem hagut de rebutjar, de manera que esperem que el mateix Pere 

ja ho haurà fet saber a qui ens feia la proposta... 

El passat 28 de febrer va tenir lloc la reunió de la comissió mixta Comissió Popular-

Ajuntament de Girona. Per part de la Comissió Popular hi van assistir Vicenç 

Huedo, Salomó Marquès, Josep Callís i Miquel Blanch; i per part de l’ajuntament: 

Queralt Vila i Quim Ayats. En termes generals, la reunió va anar bé. Es fan algunes 

precisions en relació a l’escultura: que hi haurà un QR amb la informació que passem a 

l’ajuntament; que només s’hi indicarà la data d’inici del procés d’alfabetització: 1976; 

que l’arbre que sembla més adient és una alzina; que s’ubicarà a les Pedreres, però el 

lloc concret s’ha d’acabar de definir. Es presenta el pressupost del dissenyador (800 

euros) i del picapedrer (16.679,85 euros) i falta afegir-hi el cost de l’arbre i de la 

brigada. Per part dels representants de l’ajuntament es veu difícil de resoldre-ho aquest 

any (els pressupostos ja estan aprovats), però no es descarta del tot. Per part de la 

Comissió Popular s’insisteix a poder-ho inaugurar aquest any... Pel que fa a la frase, 

les més votades havien estat: 

No és possible la democràcia amb l’analfabetisme (Sebas Parra) i Alfabetitzar és fer a 

les persones protagonistes de la seva història (Paulo Freire) 

En parlem entre els assistents a la reunió, sabent que tant en Miquel com en Joan Co 

opten per la frase de Freire. En canvi, els presents, hem acordat que ens sembla millor, 

tant pel contingut de la frase com per l’autoria, la frase d’en Sebas, tot i que proposem 
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un redactat diferent respectant-ne el contingut. La frase quedaria així: L’analfabetisme 

fa impossible la democràcia (Sebas Parra). Ara cal enviar el resultat a els regidors de 

l’ajuntament de Girona i concretar una nova reunió un cop resolts els temes pendents. 

Pel que fa a l’exposició “Educació d’adults: teixint complicitats”, després de la 

reunió d’en Miquel i en Joan Co amb en Pep Caballé, ens diuen que en Pep farà un 

resum del guió que hem fet amb Intel·ligència Artificial i ja ens el farà arribar; també 

ens mostrarà un exemple visual de com quedaria text i imatge en un roll-up. Ens 

adjunta el pressupost: la seva feina (1.104 euros) i dos pressupostos per als roll-ups 

(718,80 a una cara i 1.290,60 euros a dues cares), tot sense IVA. Hem acordat que és 

millor que els roll-ups siguin a una cara. Un cop en Pep ens faci arribar la feina que 

haurà fet, serà el moment de tornar a demanar una reunió amb la diputada d’Educació 

de la Diputació de Girona, amb tots els papers en regla, per demanar-li si la institució 

pot finançar l’exposició. En tot cas, és evident que no estarà a punt per a la Setmana 

Freire d’aquest any. 

En Mon, després de revisar els plànols de la Facultat, ha deixat clar que l’edifici no va 

pas ser presó durant la guerra i postguerra, sinó que ho va ser l’actual Seminari. En un 

moment havia insinuat de col·locar una placa a la Facultat fent avinent que l’edifici 

abans havia estat el Seminari Menor, però no ens sembla massa adient. Per altra banda, 

en Mon ens diu que ha negociat la possibilitat de visitar l’Arxiu i el Fons del Bisbat que 

es guarda al Seminari. Els que hi estiguin interessats caldrà que li ho facin saber. 

En Miquel ens ha passat el document del Departament d’Educació “Procés de debat i 

planificació del futur de l’educació al llarg de la vida”. El procés preveu 5 

debats territorials entorn del document base que elaborarà una comissió del 

Departament (encara no està disponible): el de Girona es farà el 22 d’abril, dilluns, dos 

dies abans de la propera reunió del Nucli. Des de l’Escola d’Adults de Girona han 

demanat que el Nucli en pugui ser el dinamitzador. Si el Departament ho acceptés, 

aquest dinamitzador hauria de ser o bé en Miquel o bé en Joan Co., per raons òbvies. 

En Miquel ens preguntava si creiem oportú de participar-hi com a Nucli i hem quedat 

que sí. A més, en Maxi, en la seva doble condició de Secretari General de la UGT a 

Girona i de membre del Nucli, també s’hi ha mostrat interessat.  Ens sembla bé de fer 

un cercle de lectura sobre el tema, però el document de partida hauria de ser o bé el 

document base del Procés o bé algun altre document que ens proposessin en Miquel o 

el Joan Co. En tot cas, hi ha un problema: si aquest cercle de lectura l’hem de fer a la 

reunió del mes d’abril, semblaria lògic de fer-lo abans del 22, cosa que ens obligaria a 

canviar el dia de la reunió programada. Sobre això no hem pres cap acord i, si és el cas, 

n’hauríem de parlar al més aviat possible.  

Setmana Freire: hem quedat de celebrar-la els dies 2 i 3 de maig, dijous i divendres. 

Com diu en Miquel, no podrem fer la inauguració de l’escultura de les Pedreres, ni 

tindrem a punt l’exposició. També hem descartat de fer la presentació del llibre de la 

Marina Garcés. En Miquel proposava d’organitzar un debat al Centre Cívic de 

mailto:nuclipaulofreire@udg.edu
http://www.udg.edu/nuclipaulofreire


 

Universitat de Girona 
Facultat d’Educació i Psicologia 
Plaça de Sant Domènc, 9, 17004 GIRONA 
Tel. 972 418027 
nuclipaulofreire@udg.edu 
www.udg.edu/nuclipaulofreire 

 

Barri Vell sobre “Analfabetisme polític” i tots ho hem vist bé i, per anar 

avançant, hem proposat a qui podríem convidar per fer aquest debat: Montse Palma, 

síndica de la UdG i exdiputada (li ho proposarà en Juan) i Dolors Serra Colom, de 

Girona Acull i exregidora de l’ajuntament de Girona (li ho proposarà l’Ivan). Si 

fallessin, ho podríem proposar a Maxi Fuentes, professor d’Història de la UdG i regidor 

de l’Ajuntament de Girona o bé a Carme Vinyoles, periodista. El debat s’hauria de fer el 

dijous, 2 de maig, entorn de les 19 hores (esperem que en Miquel faci la  gestió 

oportuna) i la moderació l’hauria d’assumir algun dels membres del Nucli. 

Per al divendres, 3 de maig, hem aprovat la proposta de fer la presentació del llibre 

“Rosa Sensat. Quan l’educació s’arrela a la vida”. Ens ha semblat que la 

celebració del 150è aniversari d’aquesta mestra i el seu protagonisme com a formadora 

de dones adultes a l’Institut de Cultura i Biblioteca Popular de la Dona ho feien 

especialment oportú. La presentació miraríem de fer-la a la Llibreria Les Voltes de la 

Rambla (en Mon ja ha fet el contacte i ens han reservat l’espai entre les 18 i les 20 

hores) i hi convidaríem Carmen Agulló, presidenta de la Societat Catalana d’Història de 

l’Educació dels Països de parla catalana (en Mon ja hi ha contactat i ha acceptat la 

proposta), que ha estudiat el tema, i David Pujol, de Rosa Sensat i que n’ha escrit els 

apunts biogràfics en aquest llibre (en Xavier també hi ha contactat i també ha acceptat). 

Per part nostra, podria intervenir en Mon o en Xavier. 

Finalment, el darrer quart l’hem dedicat a comentar l’article que en Joan Pu va fer per 

al Diari de l’Educació el ja llunyà mes de desembre i que no hem tingut ocasió de 

comentar, “Educació: la vol per prendre aquí o per emportar?”. Tots el vam 

trobar molt interessant, perquè planteja un tema ben actual i ben poc tractat: el de la 

mobilitat de l’alumnat de l’educació bàsica, degut no només a l’arribada de nois i noies 

d’origen estranger, sinó també a l’augment de la mobilitat residencial de l’alumnat de 

famílies d’aquí. Hem vist com l’escola sempre ha funcionat donant per fet el 

sedentarisme de la població i la seva continuïtat temporal, i ara això s’ha trencat. No 

ens sembla que hi hagi solució fàcil i ens ha semblat que aquí hi juguen un paper el 

valor que tots plegats donem al llenguatge i, en el nostre cas, a la llengua catalana, com 

a llengua de Catalunya i de cohesió social en un context plurilíngüe, i al valor que la 

societat, famílies i docents, donem a l’escola. Tant en una cosa com en l’altra ens 

sembla que els mestres i professors en general hi tenim una responsabilitat gran. 

Puntualment a les 20 hores hem acabat la reunió d’avui. I  només de sortir i connectar 

el mòbil ens hem assabentat que tindrem eleccions el proper 12 de maig! 

PROPERA REUNIÓ DEL NUCLI PAULO FREIRE:  

Dimecres, 24 d’abril de 2024 , a les 18,00 hores (si no és 

que decidim avançar-la...) 

A l’Espai Paulo Freire de la Facultat d’Educació i Psicologia 
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